

微生物遗传学

# 利用抑制消减杂交技术研究结核分支杆菌强毒株H37Rv和弱毒株H37Ra的基因差异

熊志红, 庄玉辉<sup>①</sup>, 李国利

解放军309医院结核病研究室, 北京 100091

收稿日期 修回日期 网络版发布日期 接受日期

**摘要** 为了解结核病的致病分子机理和筛选结核病致病菌的毒力基因, 利用抑制消减杂交 (SSH) 技术分析了解结核分支杆菌强毒株H37Rv和弱毒株H37Ra间的基因组DNA间差异。通过Southern杂交验证及序列分析得到仅在强毒株H37Rv基因组中有的DNA片段8个, 其中一个编码已知的毒力因子mce蛋白, 1个编码PE家族蛋白, 1个编码purC合成酶, 和4个潜在蛋白, 另1个为非编码区片段。其中有2个基因经PCR方法已证实强毒株H37Rv和临床分离的强毒株中存在, 而在H37Ra和临床弱毒株中无; 仅在弱毒株H37Ra基因组中的DNA片段3个, 其中2个为新基因片段, 已被GenBank收录。

**关键词** [结核杆菌; 抑制消减杂交技术; 差异基因](#)

分类号

## Identification of Differential Genomic Genes of Mycobacterium tuberculosis H37Rv and Attenuated Strain H37Ra by Suppression Subtractive Hybridization

XIONG Zhi-Hong, ZHUANG Yu-Hui<sup>①</sup>, LI Guo-Li

Tuberculosis Research Laboratory, The 309th •Hospital •of •PLA, Beijing 100091, China

### Abstract

To study the virulence-related genes in Mycobacterium tuberculosis, we used suppression subtractive hybridization to clone the differential genomic genes between Mycobacterium tuberculosis virulence strain H37Rv and attenuated strain H37Ra. All of 54 different genes were cloned, sequenced and analyzed by Southern-blotting. 2 different DNA fragments in H37Ra are new genes so far, and get the new Genbank number AY53450 and AY560011. 8 different DNA fragments in H37Rv were obtained. One is fragment of gene coding virulence factor mce, which is the virulence factor. one fragment belongs to gene coding for enzyme, one for PE family protein, the other 4 fragments for putative gene, and the last one for non-coding fragment. Revealed by PCR analysis, 2 of the different genes were present exclusively in the clinical virulent strain and H37Rv, but not in the clinical avirulent strain and H37Ra. The novel differential genes may provide an important clue for studying the mechanism of M. tuberculosis pathogenesis.

**Key words** [Mycobacterium tuberculosis](#) [Suppression subtractive hybridization](#) [Different genes](#)

DOI:

通讯作者 庄玉辉 [udbi@sohu.com](mailto:udbi@sohu.com)

扩展功能
本文信息
▶ <a href="#">Supporting info</a>
▶ <a href="#">PDF(287KB)</a>
▶ <a href="#">[HTML全文](0KB)</a>
▶ <a href="#">参考文献</a>
服务与反馈
▶ <a href="#">把本文推荐给朋友</a>
▶ <a href="#">加入我的书架</a>
▶ <a href="#">加入引用管理器</a>
▶ <a href="#">复制索引</a>
▶ <a href="#">Email Alert</a>
▶ <a href="#">文章反馈</a>
▶ <a href="#">浏览反馈信息</a>
相关信息
▶ <a href="#">本刊中 包含 “结核杆菌; 抑制消减杂交技术; 差异基因 ” 的相关文章</a>
▶ 本文作者相关文章
• <a href="#">熊志红</a>
• <a href="#">庄玉辉</a>
• <a href="#">李国利</a>